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Naše obce jsou nejlepším místem pro život 
Říká v úvodníku Zdeněk Hověžák z Dozorčí rady našeho sdružení
Vážená paní starostko, vážený pane staros-
to, nastupující nový rok je příležitostí k osla-
vám, osobním předsevzetím, ale také k ur-
čitému hodnocení, co se v daném období 
podařilo, či dokonce k zamyšlení nad tím, 
co přinesou další měsíce. Stejně jako nad 
sebou, se můžeme zamyslet nad samosprá-
vami či venkovem obecně.
Svým občanům jsme zvyklí vysvětlovat, že 
venkov je tím nejlepším místem pro život. Po-
slední dny a týdny končícího roku bohužel pro 
venkov nevyznívají nadějně. Tímto konstato-
váním nemířím ani tak do našich řad, kde by 
bylo namístě zmínit ze všech stran zesilující 
regulatorní zátěž (ten kdo sleduje například 
probíhající projednávání tak zvaných pravidel 
rozpočtové odpovědnosti, mi dá jistě za prav-
du), ale především mezi drobné podnikatele, 
živnostníky a spolky. Ti se v těchto dnech 
statečně popasovávají s nechvalně známou 
zkratkou EET, tedy s elektronickou evidencí 
tržeb. Není mým cílem vyvolávat hysterické 
poplašné zprávy o přímých důsledcích tohoto 
opatření, nicméně zodpovědně prohlašuji, že 
pro mnoho drobných živnostníků je právě tato 
novinka jednou z posledních, vůči které snad 
ještě mají (ale mnohdy již nemají) jistou míru 
vytrvalosti a odolnosti. Při představě, kolik ne-
smyslných administrativních, stavebně-tech-
nických, účetních a bůhvíjakých požadavků 
musí takový obyčejný vesnický hospodský 
či majitel prodejny splnit, před nimi hluboce 
smekám. Bohužel však to, na co právě re-
staurace a hostince již několik týdnů či měsíců 
média i stát postupně připravoval formou zcela 

jasného ustanovení zákona o evidenci tržeb, 
až s velkým zpožděním zaskočí ty méně při-
pravené, spolky. 
Zákon o evidenci tržeb sice v ustanovení pa-
ragrafu 12 uvádí, že z evidence tržeb jsou 
kromě státu, obcí, příspěvkových organiza-
cí, vyloučeny také spolky. Důvodová zpráva 
k tomuto zákonu pak přímo uvádí pořádání 
společenských a reprezentačních akcí ve for-
mě plesů, tanečních zábav a společenských 
setkání, které mohou být spojeny s uskuteč-
něním plateb… A jaká je realita? Právě plesy, 
venkovské společenské akce, pouťové zábavy 
a podobně, do této povinnosti spadnou. Při-
znám se, že v praxi si to nedovedu předsta-
vit. Budeme zaučovat hasiče kromě ovládání 
hasební techniky také na ovládání terminálů 
EET? A jak budou jednou ročně při svých tra-
dičních akcích obsluhovat fronty na toužebně 
očekávané občerstvení a ještě přitom vydávat 
a tisknout účtenky? Nevím. Část akcí zanikne, 
jiné pak budou hledat svůj provozní model 
i za nové situace. 

„Budeme hasiče zaučovat 
také na ovládání EET?“

Co si na venkově velmi cením, je jeho stabilita. 
V dnešním rozkolísaném světě je prostředím, 
kde se udržují tradice, a jistě bychom mohli 
použít i slovo identita. O to víc jsem rozhořčen, 
že stát se k venkovu nestaví jako k rodinnému 
stříbru, ale spíše jako na prostor, který „přeži-
je vše“. To že zatím „přežije vše“ je skutečně 

pravda, nicméně za jakou cenu? To můžeme 
zhodnotit i v kontextu mnoha minulých dekád, 
kdy byl venkov prostorem uskutečňování mno-
ha rozporuplných záměrů státu… Omezování 
podnikatelského i spolkového života na venko-
vě je aktuálně jedním z nich. Nicméně věřím, 
že vnitřní síla, která na venkově stále je, po-
vede k překonání všech obtíží. Tuto sílu přeji 
i našemu sdružení. 
Agendu udržitelného rozvoje venkova přijala 
za svou i nově zřízená Pracovní skupina SMS 
ČR pro strategický rozvoj. Jsem rád, že se 
kolegové starostové nezalekli ani tématu EET 
a řeší jej s ministerstvem financí i s předsedou 
vlády. Jistě není vše ztraceno. Tak jako David 
porazil Goliáše, i my se musíme znovu a zno-
vu pod hlavičkou našeho sdružení pokoušet 
o změnu zdánlivě neřešitelných problémů. 

Zdeněk Hověžák, 
zastupující předseda Dozorčí rady SMS ČR, 

starosta obce Vlachovice
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Rok 2016 a výhled na rok 2017 
z hlediska RUD
Již v roce 2017 obce zaznamenají další nárůst příjmů z RUD. Zbytek mají v ru-
kách poslanci
V roce 2017 konečně dochází v rámci 
rozpočtového určení daní k částečnému 
navýšení podílu obcí na DPH. Jde o dílčí 
navrácení stavu před rokem 2013, kdy byl 
obcím tento podíl snížen z důvodu zave-
dení II. pilíře důchodové reformy. Vzhle-
dem k jejímu konci je správné, že došlo 
k dílčí změně k lepšímu. Co přinese rok 
2018 záleží na vůli a práci Poslanecké 
sněmovny do voleb v říjnu 2017.

Sdílení daní mezi stát a samosprávu má 
v České republice téměř pětadvacetiletou 
historii. Za tu dobu se jeho mechanismus 
několikrát proměnil, až k současné podo-
bě rozpočtového určení daní (RUD) a dě-
lení výnosu tří daní – daní z příjmů a daní 
z přidané hodnoty. Zároveň byl princip 
zásluhovosti obce při přerozdělování daňo-
vých výnosů téměř zcela nahrazen princi-
pem solidarity. Výraznější parametrickou, 
a z dnešního pohledu poměrně zásadní, 
změnou prošlo RUD v roce 2013. Motivem 
k novému nastavení daní byla tzv. U-křivka 
daňových výnosů na obyvatele a současně 
potřeba zafinancovat nový II. pilíř důchodo-
vého systému v České republice. 
Do té doby nejmenší obce a velká města 
dostávaly v přepočtu na obyvatele nejvíce. 
Nejhůře na tom byly obce s cca 5 tisíci 
obyvateli. Novelizace RUD přinesla několik 
změn – kromě DPH se zvýšily koeficienty 
pro obce ze sdílených daní a změnily se 
koeficienty výpočtu pro konkrétní obec; 
objevilo se nové kritérium počtu žáků a byl 
stanoven strop u kritéria rozlohy katastru 
obce. Novela je zpětně hodnocena jako 
úspěšná, protože u téměř 98 % obcí došlo 
ke zvýšení příjmů ze sdílených daní, a to 
i přes pokles jejich celostátního inkasa, 
a dokonce i přes pokles podílu obcí na dani 
z přidané hodnoty (z 21,4% na 20,83%). 
Tento pokles ale vyvážila změna (navýšení) 
sazeb DPH. 
Až do roku 2016 neproběhla v RUD žád-
ná výrazná změna. Je pochopitelné, že 
po zrušení důchodové reformy současnou 
vládou, bylo možné ze strany obcí očeká-
vat navrácení podílu na výnosu DPH na výši 
platnou před rokem 2013. Avšak původní 
záměr novely z roku 2015 počítal jen s na-
rovnáním podílů u krajů. Po protestech 
SMS ČR byla novela změněna a na konci 
roku 2015 přijata jako zákon č. 391/2015 
Sb., kterým byl novelizován zákon o RUD 
(vzpomeňme si na velmi dramatické projed-
návání, kdy ve hře bylo mnohem výraznější 
posílení příjmů z DPH, které nakonec ne-
prošlo o jediný hlas v Senátu). 
Nové znění zákona ovšem pro obce v roce 
2016 neznamenala vůbec žádnou změ-

nu. Případné daňové navýšení výnosů pro 
obce v roce 2016 tak bylo závislé jen na vý-
voji ekonomiky a schopnosti centrální vlády 
vybírat daně (viz tabulku 1). Novela RUD se 
výrazněji dotkla jen krajů, když jim pro rok 
2016 navýšila podíl výnosu DPH na úroveň 

před rokem 2013 a tím i sjednotila procent-
ní podíl krajů na sdílených daních. 
Pro rok 2017 však novela zavádí zvýšení 
podílu obcí na DPH z 20,83% na 21,4%. 
Změny v podílu pro obce ukazuje Tabulku 
2.

2015 2016
Meziroční 

změna

DPH 331,8 349,7 5,1

DPPO 147,5 164,7 10,5

DPFO - závislá činnost 136,1 149,4 8,9

DPFO - zvláštní sazba 15,7 16,1 2,5

DPFO - přiznání 2,5 6,9 63,5

Odvod z loterií 1,9 2,5 20,8

Zdroj: autor, Finanční správa

Daňový příjem 2015
2016 

(očekávaná 
skutečnost)

2017 
(predikce)

Rozdíl 
2016/2017

DPH 67,2 72,4 79,3 6,9

DPPO celkem
 - Právnické osoby
 - Placené obcí

39,4
33,5
5,9

44,8
38,3
6,5

46,5
39,9
6,6

1,7
1,6
0,1

DPFO celkem
 - Zvláštní sazba
 - Z přiznání celkem
 - Sdílená
 - Z přiznání (30%)
 - Ze závislé činnosti celkem
 - Sdílená
 - Ze závislé činnosti (1,5%)

38,0
3,7
1,2
0,4
0,8
33,1
31,1
2,0

43,9
3,7
2,9
0,9
2,0

37,3
35,1
2,2

44,3
3,5
0,9
0,9

-
37,9
37,5
2,4

0,4
-0,2
-0,2

-
-2,0
2,6
2,4
0,2

Daň z nemovitých věcí 10,2 10,4 10,4 -

Místní a správní poplatky 7,6 7,9 7,9 -

Odvod z loterií/daň z hazardu 5,3 5,7 4,9 -0,8

Poplatky za znečištění ŽP 2,7 2,8 2,8 -

Celkem 170,4 187,9 196,1 8,2

Zdroj: Zákon o státním rozpočtu na rok 2016, 2017 

Tabulka 1. Vývoj objemu sdílených daní v roce 2015 a 2016 (v mld. Kč) 
a meziroční změna (v %)

Tabulka 2. Vývoj daňových příjmů obcí zahrnující změny podle novely 
zákona o RUD v letech 2015 až 2017 v mld. Kč

Diskutabilní se však stala část novely, kte-
rá nebyla nijak projednávána se zástupci 
obcí, a do zákona se dostala až v rámci 
senátního projednávání. Tato část zrušila 
tzv. motivační složku RUD, tj. 30% podíl 
na výnosu DPFO z podnikání náležejí-
cí obci podle bydliště podnikatele. Jako 
hlavní argument posloužil zákonodárcům 
minimální výnos, komplikovanost predikce 
a proměnlivost jeho výnosu.

Motivační prvek a jeho (ne)význam 
v RUD
Zvýšení podílu obcí na výnosu DPH v roce 
2017 by mělo přinést obcím navíc přes 
2 mld. Kč. Celkově by měly příjmy obcí 
v roce 2017 vzrůst o 8 mld. Kč. Proto se 
může zdát, že požadavek na navrácení mo-
tivačního prvku do RUD, který v posledních 
letech přinášel do obecních kas jen něco 
ke 2 mld. Kč, je zbytečný. I kdyby bylo to-
muto argumentu dáno za pravdu, alespoň 
myšlenka sdílení výnosu daně od podnika-
jících fyzických osob je správná. Podnikatel 
má velmi často sídlo shodné s bydlištěm, 
tedy běžně využívá obecní infrastrukturu, 
kterou obec platí. A proto by měla mít tato 
obec nárok na podílu zaplacené daně da-
ným podnikatelem. Opačně má pak pod-
nikatel právo na to, aby mu obec vytvářela 
vhodné podmínky pro podnikání, když jí 
odvádí část svých daní. K tomu ale obec 
potřebuje mít dostatek příjmů.
Nelze souhlasit s argumentem, že obcím 
vlastně nebude částka z této daně chybět. 
Její klesající výnos není chybou obcí, ale 
spíše technického nastavení jeho výběru 
a rozdělení. Jak ukazuje obrázek 1, každá 
výraznější změna v oblasti daně z příjmu fy-
zických osob měla negativní dopad na vý-
nos této daně. 

K tomu se přidává i skutečnost, že roste 
počet osob, kteří mají příjmy ze závislé 
činnosti a zároveň mají i jiné druhy příjmu, 
a proto podávají daňové přiznání sami. 
Systém se na ně dívá jako na podnikatele. 
Současně v jejich případě dochází nejčas-
těji k vrácení přeplatků na dani. A tím se 
snižuje celkový výnos této daně, kterým 
tak často argumentují odpůrci motivačního 
prvku v RUD. Vývoj celostátního hrubého 
výnosu ukazuje obrázek 2. Z něj je jasně 
patrné, že k největšímu propadu u této 
daně dochází v dubnu a květnu, tedy v ob-
dobí, kdy se vyplácí přeplatky na dani.

Z obrázku 2 tak vyplývá, že motivační prvek 
neztratil svůj význam, jak je často uváděno, 
a ani, že obce jsou v rámci tohoto prvku 
v RUD vlastně nespravedlivě přepláceny, 
díky kompenzačním platbám (rozdíl mezi 
skutečným nárokem obcí a vyplacenými 

částkami v obrázku 1). Chybu je nutné 
spíše hledat v konstrukci, systému placení 
a evidování DPFO.
Obcím tak tedy v roce 2017 pravděpodob-
ně vzrostou příjmy oproti roku 2016 o 8 
mld. Kč, při zachování motivační složky by 
však toto navýšení mohlo být o 1 až 2 mld. 
vyšší.
Jak kompenzovat zrušení motivační 
složky?
Po přijetí novely zákona o RUD, která rušila 
motivační prvek, se neobjevila výrazná vůle 
zástupců centrální vlády o navrácení pů-
vodního stavu v této oblasti. A je otázkou, 
zda by to bylo při uvažovaném nastavení 
tohoto výnosu vůbec přijatelné. Vhodnější 
se tak zdá hledat cestu, jak finančně kom-
penzovat tento příjmový propad na straně 
obcí, a k tomu ještě více příjmy obcí posí-
lit. I s ohledem na stále rostoucí agendu, 

Obrázek 1. Převedený objem výnosu podílu 30% DPFO z podnikání v mld. Kč

Zdroj: Deník veřejné správy – Ještě k novele RUD 

pak samozřejmě také kanalizace – nemá-
me například čistírnu odpadních vod, bu-
dování bude v desítkách milionů. 

Setkala jste se s problémem hraniční 
zátěže podnikatelů ze strany státu? Za-
váděním EET se totiž stává, že někteří 
živnostníci ukončují svoji činnost. Jaká 
je situace ve Vaší obci? 
V obci by měla být škola, kostel, hospoda. 
Malé obce, odhadem do tisíce obyvatel, se 
často snaží udržet školu i v případech, kdy 
přispívají nemalé částky na její provoz, kos-
tel není v každé vesnici, a udržet hospodu 
nyní s EET a protikuřáckým zákonem bude 
opravdu problém…
V naší obci je to podobné. Provozovatelé 
místní hospody zvažují její zavření: „S EET 
jsme se nějak poprali, ale s protikuřáckým 
zákonem? Pro koho zůstane hospoda 
otevřena?“ Financovat provoz hospody 
z obecního rozpočtu je na zvážení. 
Zdá se, že stát klade v poslední době 

V poslední době se hodně hovoří 
o změně rozpočtového určení daní. Vy-
užila jste také příležitosti oslovit pana 
ministra financí Babiše dopisem? 
Obec Zbyslavice s cca 620 obyvateli tuto 
možnost využila. Neváhala jsem dlouho 
a dopis rozhodně odeslala. Pro naši obec 
je každá koruna navíc velmi potřebná 
a vždy dobře investována. 

Jaké největší investiční potřeby Vaši 
obec trápí? Na co byste využila případ-
ný zvýšený příjem z RUD? 
V prvé řadě je to budova základní a ma-
teřské školy, která je momentálně jednou 
z našich priorit. Investice do této nezbyt-
né rozsáhlé rekonstrukce bude nejméně 
18mil. Kč. 
V havarijním stavu je budova hasičárny, kte-
rou využíváme pouze ke garážování komu-
nální techniky. Rekonstrukcí bychom docí-
lili efektivnějšího využití, odhad nákladů je 
však okolo 10 mil. Kč. Velkým tématem je 

Regínu Vřeskou, starostku obce Zbyslavice , Moravskoslezský kraj

nemalé byrokratické nároky na malé živ-
nostníky, které se dřív snažil podporovat. 
Obávám se, že pokud projde protikuřácký 
zákon, bude to s kombinací EET znamenat 
pro naši obec konec hospůdky… 

3 otázky pro ...

Pokračování na další straně.
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Novinka: Zlepšujeme legislativu 
ve prospěch samospráv

Národní plán rozvoje sítí nové generace poprvé zohledňuje problémy regionů

Postoje SMS ČR k odměňování uvolněných a neuvolněných zastupitelů obce

Od poloviny roku 2016 rozšiřujeme odborné zázemí našeho sdružení

Osmero mladých právníků a dalších specialistů se nově podílí na odborné legislativní čin-
nosti našeho sdružení. Jde o studenty či čerstvé absolventy oboru právo či veřejná správa 
se zájmem o oblast regionálního rozvoje a problematiky samospráv. Každý z těchto analytiků 
má na starosti určitý soubor témat a je k dispozici předsedům odborných Pracovních skupin 
SMS ČR. Daří se nám tak pokrývat kromě tradičních témat našeho sdružení jako je regionální 
školství či rozpočtové určení daní také řadu nových – elektronické komunikace a vysokorych-
lostní internet, životní prostředí, sociální záležitosti obcí a mnohá další. Následující články nám 
dávají nahlédnout do některých, mnohdy téměř neviditelných, úspěchů. Za vším však stojí 
kus práce odvedený na nejrůznějších jednáních a pak při samotném procesu připomínkování. 

Sdružení místních samospráv ČR poda-
lo koncem srpna roku 2016 připomín-
ky k Národnímu plánu rozvoje sítí nové 
generace. Upozorňovalo především 
na nevhodnost (jediného) zvažovaného 
modelu, tzv. Private Design, Build and 
Operate Model, jenž v sobě neobsahoval 
možnost zajištění výstavby vysokorych-
lostních sítí elektronických komunikací 
územními samosprávnými celky (ÚSC) 
– SMS ČR vyjádřilo zásadní nesouhlas 
s tvrzením, že není možno měnit OP PIK , 
je-li již schválen Evropskou komisí.
Z analýzy SMS ČR vyplynulo, že OP PIK 
byl připraven ještě před samotným vznikem 
směrnice Evropského Parlamentu a Rady 
2014/61/EU, o opatřeních ke snížení ná-
kladů na budování vysokorychlostních sítí 
elektronických komunikací. Z toho vyplývá, 
že Národní plán rozvoje sítí nové generace 
není svázán s OP PIK. Potenciální zabrá-
nění možnosti čerpat dotační prostředky 
ÚSC implikuje dle SMS ČR zhoršení situ-
ace, a to zejména v periferních oblastech 
s nízkým ekonomickým výkonem. 
Výše zmíněná připomínka byla akcep-
tována, v důsledku čehož nyní není vy-
loučena budoucí změna OP PIK. Do re-
levantní kapitoly byl vložen text umožňující 
využití i odlišných investičních modelů. 
Krom uvedeného SMS ČR upozornilo 
na nemalé investice státu do vybudování 
základních registrů (RUIAN , ROB ) v sou-

Na samém počátku roku 2016 se Sdru-
žení místních samospráv vyjádřilo k ná-
vrhu zákona, kterým se mění zákon č. 
128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), 
ve znění pozdějších předpisů, zákon č. 
129/2000 Sb., o krajích (krajské zřízení), 
ve znění pozdějších předpisů, a zákon č. 
131/2000 Sb., o hlavním městě Praze, 
ve znění pozdějších předpisů. SMS ČR 
podalo v této věci zásadní připomínku, 
která se týkala odměňování uvolněných 
a neuvolněných zastupitelů obce.
Co se týče předkládané problematiky 

vislosti s  návrhem vyfiltrovat z RUIAN pou-
ze nemovitosti, u kterých je v ROB alespoň 
jeden obyvatel, čímž by došlo ke zvýšení 
relevance mapy. SMS ČR tedy navrhlo zo-
hlednit pro účely mapování pouze obydle-
ná adresní místa. K tomuto návrhu bylo po-
skytnuto vysvětlení, že do adresních míst, 
kde existuje disponibilní přípojka sítě NGA 
nebo se tam v horizontu 3 let plánuje, ne-
smí být směrována podpora, a to bez ohle-
du na skutečnost, zda na tomto adresním 
místě někdo trvalý pobyt má nebo nemá.
Připomínka týkající se návrhu SMS ČR 
podpořit Public Outsourcing Model, 
v němž ačkoli je síť provozována soukro-
mým sektorem, vlastníkem zůstává sektor 
veřejný, byla plně akceptována a v budouc-

v kontextu zákona č. 128/2000 Sb., SMS 
ČR kladlo důraz především na to, aby se 
výrazně rozšířily možnosti odměňování 
a také, aby byly stanoveny fixní standardy 
pro odměňování u jednotlivých velikostních 
kategorií obcí. Základem pro stanovení 
výše odměn by měl být podle Sdružení 
rozpočet obce a ve stanovení výše by se 
mělo zohledňovat odměňování na mana-
žerských pozicích v nepodnikatelské sfé-
ře, které jsou charakterizovány obdobnou 
mírou odpovědnosti. Jako nežádoucí se 
pak jevila především situace, kdy řada ma-

nu není vyloučeno využití popsaného mo-
delu, jenž dle SMS ČR zajistí při stejných 
investovaných prostředcích až pětinásob-
ný rozsah pokrytí. 
Taktéž byla přijata připomínka směrující 
k zařazení obcí mezi oprávněné příjemce 
podpory ve specifickém cíli OP PIK, a to 
bez ohledu na to, zda jsou subjekty pod-
nikajícími v elektronických komunikacích. 
V tomto smyslu bylo však řečeno, že pra-
vidla pro změnu OP PIK se řídí legislativou 
EU pro Evropské a strukturální a investiční 
fondy, nemají tedy vazbu na obsah Národ-
ního plánu.  

Petr Potůček

nažerů a vedoucích pracovníků příspěvko-
vých organizací zřizovaných obcemi, měla 
ze zákona nárok na plat rámcově vyšší, 
než byla odměna starosty nebo taktéž jiné-
ho uvolněného člena zastupitelstva, který 
obec v dané věci zastupoval.  
Nyní se podíváme konkrétněji na jednotlivá 
ustanovení, ke kterým byla uplatněna při-
pomínka. §76 daného návrhu stanovoval, 
že by projednávání odměny uvolněným čle-
nům zastupitelstva obce probíhalo veřejně; 
toto však SMS ČR posoudilo jako nevhod-
né a místo toho v připomínce vyslovilo ná-

SMS ČR je jako jedna z mála organizací 
podobného typu povinným připomínko-
vým místem pro oponenturu legislativ-
ních návrhů týkajících se samospráv. 
I díky této skutečnosti lze řadu podnětů 
ze strany obcí a menších měst prosadit. 

Zdroj: Finanční správa ČR

Obrázek 2. Výnos DPFO podávajících přiznání v letech 2013 - březen 2017 (v mld. Kč)která je na obce přenášena. Proto je nutné 
hledat řešení, které by znamenalo rychlý 
a jasný konsensus na všech zainteresova-
ných stranách. Zároveň by tento konsen-
sus měl být dlouhodobě udržitelný a měl by 
zachovávat stabilitu celého systému RUD. 
Ihned po přijetí novely se začaly objevovat 
různé možnosti na finanční nahrazení mo-
tivační složky v systému RUD. Z toho se 
vykrystalizovaly tři návrhy, které mají spo-
lečný prvek – zvýšení podílu obcí na výno-
su DPH na 23,58%, od roku 2018. Tím 
by došlo i ke sjednocení podílů výnosů 
u jednotlivých daní v RUD.  Tato změna by 
znamenala při současné predikci výnosu 
DPH a vývoji ekonomiky navýšení příjmů 
obcí o cca 8 mld. Kč, na obyvatele cca 
800 korun ročně navíc.  Tím by dostateč-
ně nahradila zrušení motivačního prvku, 
a spravedlivě zvýšila příjmy všem obcím 
v ČR. Tlak na zvýšení podílu na DPH má 
svůj smysl. Jde o daň s nejvyšším výnosem 
v České republice, který je poměrně lehce 
predikovatelný a stabilní.
Ze tří návrhů – z pera poslanců ODS, za-
stupitelstva Libereckého kraje a zastupi-
telstva Pardubického kraje, se ukázal jako 

nejvíc průchozí návrh zástupců Liberecké-
ho kraje. Je to jediný návrh, který požaduje 
pouze navýšení podílu na DPH na 23,58% 
a neklade si žádné další podmínky, nebo 
nepožaduje žádné jiné úpravy v systému 
RUD. Tento návrh má také všeobecnou 
podporu od všech organizací hájící zájmy 

samospráv v ČR, včetně SMS ČR. Lze si 
jen přát, aby zákonodárná iniciativa Libe-
reckého kraje nakonec dosáhla zdárného 
legislativního konce. Další měsíce rozhod-
nou.

Ing. Mgr. Lenka Matějová, 
externí poradkyně SMS ČR 

Společné prohlášení organizací hájících zájmy samospráv 
ČR ke změně rozpočtového určení daní

Partnerské organizace hájící zájmy samospráv bez rozdílu velikosti (tj. počtu obyvatel) tímto společným 
prohlášením deklarují podporu návrhu Zastupitelstva Libereckého kraje na vydání zákona, kterým se mění 
zákon č. 243/2000 Sb., o rozpočtovém určení daní, ve znění pozdějších předpisů (sněmovní tisk č. 791) a žá-
dají odpovědné zástupce moci zákonodárné, aby při projednávání tohoto návrhu na 54. schůzi Poslanecké 
sněmovny Parlamentu České republiky podpořili právo obcí a  měst na  dostačené příjmy pro zajišťování 
veřejných služeb svých občanů.

Požadavek navýšení podílu na dani z přidané hodnoty na úroveň 23,58 % považují organizace hájící zájmy 
samospráv za  legitimní, jelikož obce zajišťují největší objem veřejných služeb, historicky přetrvává vnitřní 
dluh na infrastruktuře obcí a jsou jim přidávány stále nové a nové povinnosti bez adekvátního financování ze 
strany státu. Obce hospodaří dobře a odpovědně a jsou tak základními pilíři státu, o které se stát může opřít 
i v budoucnosti.

Partnerské organizace hájící zájmy samospráv proto požadují posílení daňových příjmů všech obcí, které 
zajistí stabilitu, rozvoj a kvalitu veřejných služeb občanům České republiky.

V Praze dne …..

………………………………..
JUDr. Stanislav Polčák

předseda
Sdružení místních samospráv ČR

………………………………..
Ing. Veronika Vrecionová

předsedkyně
Spolek pro obnovu venkova ČR

………………………………..
Mgr. František Lukl, MPA

předseda
Svaz měst a obcí České republiky

Právo



6 7
informační zpravodaj SMS ČR / 6 - 2016informační zpravodaj SMS ČR / 6 - 2016

Novinky z oblasti veřejného opatrovnictví

Aktuální návrhy změn vodního zákona

Sdružení místních samospráv přináší in-
formace o chystaných změnách v oblasti 
veřejného opatrovnictví. Veřejné opatrov-
nictví bude provedeno vydáním zákona, 
který bude novelizovat zákon o obcích. 
Tento návrh vyhotovilo v souladu s usne-
sením vlády ČR č. 1031 ze dne 14. 12. 
2015 Ministerstvo spravedlnosti, které je 
věcným gestorem právní úpravy veřejné-
ho opatrovnictví. 
Cílem návrhu je legislativní řešení někte-
rých nedostatků úpravy veřejného opatrov-
nictví, které vyvstaly v souvislosti s výkonem 
této činností obcemi v rámci přenesené 
působnosti. Návrh má reagovat zejména 
na problémy malých obcí, které nejsou 
schopny řádně vykonávat funkci veřejného 
opatrovníka. Kvalitní výkon činnosti opat-
rovníka je základem ochrany práv osoby 
pod opatrovnictvím. Nastavením předmět-
ných pravidel v právním řádu se přispěje 
ke zvýšení ochrany práv osob se zdravot-
ním postižením v praxi.
Novela umožňuje obcím přenést výkon 
veřejného opatrovnictví na jinou vhodnou 
obec prostřednictvím veřejnoprávní smlou-
vy. Opatrovnický soud bude tuto smlouvu 
respektovat a bude dále na výkon veřejné-
ho opatrovnictví dohlížet.  
Pouze ve výjimečných případech, pokud 
obec nebude skýtat záruky řádného vý-
konu funkce veřejného opatrovníka, bude 
moci soud jmenovat veřejným opatrovní-

Dne 6. listopadu 2015 bylo zahájeno 
připomínkové řízení k návrhu zákona 
č. 254/2001 Sb., o vodách a o změně 
některých zákonů (dále „Vodní zákon“), 
do kterého Sdružení místních samospráv 
ČR  zaslalo několik velmi důležitých při-
pomínek.
Podle předkladatele návrhu Vodního zá-
kona bylo základním cílem novelizace 
zlepšení motivační funkce poplatků za vy-
pouštěné množství odpadních vod do vod 
povrchových a poplatku za odebrané 
množství podzemní vody ve vztahu k zajiš-
tění ochrany množství a kvality povrchových 
a podzemních vod. Právě tento bod se stal 
nejvíce připomínkovaným místem. SMS 
ČR nesouhlasí s jakýmkoliv navýšením 
poplatků za odběr či vypouštění vod, 
protože by byly sociální dopady na některé 
rodiny daleko vyšší než očekávaný finanč-

zor, že by projednávání mělo být v kompe-
tenci rady obce tam, kde je zřízena a tam, 
kde zřízena není, měla by to být pravomoc 
zastupitelstva obce. Důvodem pro tuto zá-
sadní připomínku byl názor, že institut ve-
řejného projednání by systém odměn učinil 
naprosto nefunkčním. K §77 byla podána 
připomínka technického charakteru, jeli-
kož odstavce 1 a 2 byly důsledkem omylu 
totožné. Třetí odstavec tohoto § se týkal 
odchodného, přičemž SMS ČR navrhova-

kem jinou vhodnou obec. Zvažované je i al-
ternativní řešení, kdy by krajský úřad mohl 
rozhodnout o přenosu agendy na jinou 
obec. Neboť krajský úřad je dobře informo-
vaný o situaci a může tak vhodně určit toho, 
kdo by měl agendu dělat. Novela dále za-
vádí možnost jmenovat z důvodu vhodnosti 
veřejným opatrovníkem i jinou než přísluš-
nou obec (dle bydliště opatrovance).
Pro obce to tedy znamená povinnost vyko-
návat funkci veřejného opatrovníka se vší 
péčí, novela zavádí standard pro vzdělání 
úředníků, vykonávajících veřejné opatrov-
nictví.  Obce budou mít zároveň povinnost 
sběru dat o počtu opatrovanců, jejichž 
opatrovníkem je obec a zasílání těchto dat 
příslušnému krajskému úřadu. Krajský úřad 

ní přínos. S případným zvýšením poplatků 
SMS ČR požaduje přehodnocení systému 
přerozdělování jejich výnosů, a to nově 
s účastí obcí. Dalším novelizovaným bodem 
návrhu Vodního zákona je změna správce 
poplatků, kterým bude nově Státní fond 
životního prostředí (dále „SFŽP“). Dále do-
chází ke zpřesnění definic pojmu odpadní 
voda a způsobu likvidace odpadních vod 
dle vodního zákona. 
Po vypořádání připomínek se jevilo, že do-
jde ke „krachu“ zákona a jeho nepředlože-
ní do dalšího schvalovacího procesu. MŽP 
na základě zaslaných připomínek zásadně 
upravilo podobu návrhu Vodního zákona 
zejména v otázce zvýšení poplatků za od-
běr podzemních vod a vypouštění odpad-
ních vod do vod povrchových. K této změ-
ně koncepce návrhu přispělo také SMS ČR 
zasláním zásadní připomínky a následného 

lo zachovat systém maximálně pětiná-
sobku podle započtených let, a to podle 
pevně daného klíče – tedy za dva roky jed-
nonásobek mzdy, za deset let pětinásobek 
mzdy.  Výše odchodného by měla alikvotně 
reflektovat obce prvního typu, které mají 
matriku a stavební úřad. 
K nedávno podanému návrhu nařízení 
vlády, kde bylo upraveno zvýšení odměn 
poskytovaných za výkon funkce uvolně-
ným členům zastupitelstev územních sa-

bude tato shromážděná data zasílat Minis-
terstvu vnitra.
Za velký úspěch považujeme posun ve fi-
nancování veřejného opatrovnictví. 
Bude provedeno prostřednictvím modifika-
ce příspěvku na výkon přenesené působ-
nosti. Tento modifikovaný příspěvek ve výši 
29 000 Kč na hlavu je vyplácen mezi obce 
vykonávající veřejné opatrovnictví dle po-
čtu opatrovanců k rozhodnému datu (31. 
5. 2016). Vítáme systémové zavedení pří-
spěvku, který zajistí obcím předvídatelné 
financování jejich nákladů, spojených s vý-
konem veřejného opatrovnictví. 

Nela Brožková, 
legislativní analytička SMS ČR

trvání na této připomínce. Na základě změ-
ny návrhu Vodního zákona došlo dne 5. 
října 2016 k vydání souhlasného Usnese-
ní vlády a předložení návrhu do Poslanec-
ké sněmovny, ve kterém by nemělo dojít 
ke zvýšení stávající úrovně poplatků. 
Související otázkou je novelizace naříze-
ní vlády č. 401/2015 Sb., o ukazatelích 
a hodnotách přípustného znečištění po-
vrchových vod a odpadních vod, náleži-
tostech povolení k vypouštění odpadních 
vod do vod povrchových a do kanalizací 
a o citlivých oblastech (dále „nařízení“), 
kde dochází ke zpřesnění popisu nejlep-
ších dostupných technologií v oblasti zne-
škodňování odpadních vod a ke zpřísnění 
číselných hodnot. SMS ČR podalo zásadní 
připomínku s obavou, že dopady uvedené-
ho návrhu Nařízení kladou výrazné finanční 
nároky na provozovatele vodohospodářské 
infrastruktury, mj. obce. Tyto zvýšené fi-
nanční nároky mohou být následně promít-
nuty do celkové ceny vodného a stočného. 
MŽP v případě této připomínky pouze po-
dalo vysvětlení a odkázalo na zpracovanou 
závěrečnou zprávu RIA, kde jsou detailně 
vyčísleny potenciálně možné dopady spo-
jené s instalací technologií na odstraňování 
fosforu.

Pavel Pacovský,
legislativní analytik SMS ČR

mosprávných celků a zvýšení maximální 
možné výše měsíčních odměn za výkon 
funkce neuvolněným členům zastupitelstev 
územních samosprávných celků o 4 %, se 
SMS ČR staví velmi kladně a dané návrhy 
podporuje. Sdružení místních samospráv 
také v neposlední řadě prosazuje zařaze-
ní neuvolněných starostů do sociálního 
a zdravotního pojištění.

Jan Houlík,
legislativní analytik SMS ČR

Obce nesmí být sociálním podnikáním diskriminovány
Ministerstvo práce a sociálních věcí spo-
lu s ministerstvem pro lidská práva, rovné 
příležitosti a legislativu představili Věcný 
záměr zákona o sociálním podnikání. 
Tento dokument měl za úkol zejména de-
finovat pojem sociálního podniku a pod-
mínky pro získání označení sociálního 
podniku.
Sociální podnikání je definováno jako 
podnikatelská činnost zaměřená jak 
na dosahování zisku, tak na společenský 
prospěch, což se projevuje požadavkem 
na další využití 50 procent zisku na další 
rozvoj sociálního podniku, a/nebo za úče-
lem společensky prospěšné činnosti.
Na získání statutu sociálního podniku bude 
mít žadatel právní nárok, pokud splní záko-
nem stanovené podmínky. Zákon však ne-
přináší novou právní formu podnikání. Ten-
to statut tedy může získat právnická osoba 
zákonem stanovených forem a podnikající 
fyzická osoba.
Zmíněná ministerstva v daném věcném 
návrhu zákona předkládají dvě možné va-
rianty, které se liší ve výši majetkové účasti 
právnické osoby veřejného práva v sociál-
ním podniku, resp. integračním sociálním 
podniku. První varianta danou výši nikterak 
neomezuje, dle druhé varianty si může 
podnik s účastí právnické osoby veřejného 
právo zažádat o status sociálního podniku 
pouze, pokud majetková účast této osob,  
a/nebo její podíl na hlasovacích právech 
na valné hromadě podniku nepřesahuje 
50%.
Sdružení místních samospráv ČR pod-
poruje  variantu, která umožňuje zís-
kat status sociálního podniku, resp. 
integračního sociálního podniku také 

právnickým osobám s neomezenou 
majetkovou účastí obce. V připomínce 
vytvořené Pracovní skupinou pro sociál-
ní záležitosti obcí připojené k věcnému 
návrhu zákona toto své stanovisko sdělilo 
předkládajícím ministerstvům. Hlavním 
důvodem, proč Sdružení podporuje tuto 
variantu je, že ve většině menších obcí 
není dostatek aktérů, kteří by byli schopni 
nebo ochotni zapojit se do vybudování so-
ciálního podniku a samosprávy tak bývají 
jediným subjektem zapojeným do rozvoje 
sociálního podnikaní v dané oblasti.
Sdružení místních samospráv ČR není 
proti účasti a podílu ostatních subjektů 
na vzniku sociálních podniků, ba naopak, 
podporujeme jakýkoli možný rozvoj týkající 
se sociálních oblastí zejména na území na-
šich nejmenších samospráv. Ovšem jsme 

proti povinnému omezenování majetkové 
účasti právnických osob veřejného práva 
na těchto podnicích. Nemělo by se jed-
nat o povinnost, pouze o možnost. Pokud 
toto pravidlo bude povinné, mohlo by dojít 
k velkému omezení rozvoje ve společen-
sky prospěšných oblastech a snížení kva-
lity veřejného života pro obyvatele daných 
samospráv.
Věcný návrh zákona byl předložen k pro-
jednání Legislativní radě vlády, která jed-
nání o něm přerušila, aby mohlo dojít 
k zapracování připomínek od jednotlivých 
připomínkových míst. Také se vyčkává 
na reakci nového ministra pro lidská prá-
va, rovné příležitosti a legislativu. Sdruže-
ní místních samospráv ČR situaci bedlivě 
sleduje, aby mohlo reagovat a prosazovat 
zájmy našich samospráv.
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Jak by měl vypadat nový zákon o odpadech?
V rámci Plánu legislativních prací vlády 
na rok 2016 Ministerstvo životního pro-
středí (dále „MŽP“) předložilo do mezire-
zortního připomínkového řízení návrh zá-
kona o odpadech. Na tento návrh Sdružení 
místních samospráv ČR (dále „SMS ČR“) 
reagovalo zasláním několika zásadních při-
pomínek. 
Zákon o odpadech se novelizuje po 15ti 
letech účinnosti platného zákona č. 
185/2001 Sb., o odpadech, a tato nove-
lizace přichází s novou koncepcí úpravy 
odpadového hospodářství, které by mělo 
být nově upraveno ve dvou právních před-
pisech, a to v zákoně o odpadech a zá-
koně o vybraných výrobcích s ukončenou 
životností a o změně souvisejících zákonů 
(zákon o vybraných výrobcích s ukončenou 
životností). Dalším důvodem pro novelizace 
je promítnutí transpozic směrnic Evrop-
ského parlamentu a Komise a nevyhovění 
platné úpravy současným legislativně-tech-
nických požadavkům.
Nejvíce sporným ustanovením, které SMS 
ČR připomínkovalo, je zvýšení skládkova-
cích poplatků, které povede k nepřimě-
řenému finančnímu zatížení nejen obcí, 
ale i domácností. S plánovaným zákazem 
skládkování bylo rozporováno i jeho datum 
zavedení, které SMS ČR navrhuje zavézt až 
v roce 2030 v souladu s evropskou úpra-
vou. Byly zaslány připomínky k ustanove-
ním, které přinášejí novou administrativní 

zátěž obcím nebo provozovatelům malých 
zařízení, kde SMS ČR navrhuje naopak me-
todický postup ze strany MŽP. Obecnými 
připomínkami k nové úpravě odpadového 
hospodářství je přísnost a byrokratičnost 
navrhovaného zákona oproti požadavkům 
legislativy EU. Na druhou stranu MŽP ak-
ceptovalo připomínku podanou SMS ČR 
proti rušení mobilních zařízení ke sběru. 
Dále byl zaznamenán úspěch v otázce výše 
pokut za neplnění cíle recyklace, se kterou 
SMS ČR hrubě nesouhlasilo, a na základě 
této připomínky je příslib ze strany MŽP sní-
žení těchto pokut a bližší specifikace pod-
mínek recyklaci.
I přes značné úspěchy, kterých SMS ČR 
dosáhlo podáním připomínek k zákonu 
o odpadech, zde zůstává několik zásad-
ních otázek, které mají negativní dopad 
na obce, potažmo obyvatele. Tyto otázky 
jsou shrnuty v následujících bodech Petice 
obcí a měst k návrhu nového zákona o od-
padech. Text petice byl zaslán p. předsedou SMS 

ČR členským obcím na konci října k vyjá-
dření. 
Návrh zákona o odpadech je nyní vrácen 
předkladateli k přepracování a je tedy otáz-
kou, jak bude vypadat jeho finální podoba.

Pavel Pacovský, 
legislativní analytik SMS ČR

Fotoreport z aktivit krajských 
shromáždění
Za naším sdružením stojí dobrovolná práce členů. Přinášíme pár momentek…

Událost

Jihočeský kraj 
Dlouholetým krajským předsedou SMS 
ČR je Jiří Iral, starosta obce Chelčice. 
Krajské předsednictvo funguje v šes-
tičlenném složení. Krajské shromáždění 
Jihočeského kraje proběhlo 28. 4. 2016 
ve Volyni, kde bylo předsednictvo dopl-
něno o novou členku Martu Krejčíčkovou 
a 14. 11. 2016 v Češnovicích, kde se ře-
šila témata jako veřejný pořádek a noční 
klid, nový kolektivní systém zpracování 
pneumatik a také problematika VPP. 

Jihomoravský kraj
V čele krajské organizace SMS ČR stojí starosta obce Březí Jo-
zef Pavlík.  Předsednictvo SMS ČR Jihomoravského kraje je pě-
tičlenné. Krajské shromáždění proběhlo 3. 3. 2016 ve Velkých 
Pavlovicích a 15. 11. 2017 v Dolních Dunajovicích. Ve Velkých 
Pavlovicích bylo zvoleno nové krajské vedení, jehož členové re-
prezentují regiony tohoto rozsáhlého kraje. 

Liberecký kraj
V čele pětičlenného krajského předsednictva stojí starosta obce 
Zlatá Olešnice Jiří Černý. Krajské shromáždění Libereckého kra-
je proběhlo 22. 3. 2016 v Liberci a 20. 10. 2016 ve Zlaté Oleš-
nici. Starostové se mimo jiné dozvěděli o aktuální situaci na trhu 
práce v Libereckém kraji nebo o národních dotacích Ministerstva 
zemědělství na rok 2017. 

Královéhradecký kraj
Tříčlenné předsednictvo již řadu let vede starostka obce Hořiněves 
Jana Kuthanová. Krajské shromáždění Královéhradeckého kraje 
proběhlo 28. 6. 2016 v Hradci Králové a 14. 10. 2016 v Novém 
Hrádku. Zazněly zde například informace o změně přístupu státu 
k sociálnímu bydlení.

Karlovarský kraj
Předsednictvo SMS ČR Karlovarského kraje, v jeho čele stojí sta-
rosta obce Poustka Jan Ryba, tvoří 3 členové. Krajské shromáž-
dění Karlovarského kraje proběhlo 23. 5. 2016 v obci Poustka 
a 14. 11. 2016 v Karlových Varech. Členové krajské organizace 
mají pravidelné informace z činnosti SMS ČR, za což vděčí přede-
vším zdejšímu panu předsedovi.

Moravskoslezský kraj
Dlouholetým předsedou krajské organizace je starosta obce 
Jistebník Josef Voral. Krajské shromáždění Moravskoslezského 
kraje proběhlo 5. 5. 2016 v Jistebníku a 15. 11. 2016 tamtéž. 
V květnu proběhla doplňující volba a krajskou místopředsedkyní 
a zároveň členkou Rady SMS ČR se stala Michaela Roubíčková 
z Vřesiny. 

EET a společenský život v malých obcích
V rubrice Názor přinášíme aktuální komentář starosty Tomáše Dubského
Promítne se elektronická evidence tr-
žeb (EET) do života na malých obcích? 
Obávám se, že velmi. Nechci polemizo-
vat o nutnosti zavedení EET u podnika-
telů, ale proč evidovat tržby u spolků, 
které svůj zisk používají pro svoji činnost 
a rozhodně nemají zapotřebí podvádět 
a zkreslovat svoje hospodaření? Jako pří-
klad mohu uvést dva problémy, které se 
přímo dotknou života v naší obci:

SDH Možděnice – v této místní části ne-
fungovalo pohostinství. Z tohoto důvodu si 
hostinec pronajal místní SDH a chtěl bych 
zdůraznit, že již v roce 1988 (tedy za socia-
lismu). Provoz funguje tak, že se zde po 14 
dnech střídají služby. Všechna práce je vy-
konávána bez nároku na odměnu a veškerý 
zisk je dále používán pro činnost sboru (ha-
sičské soutěže, vybavení, zájezdy pro děti, 
plesy a řada dalších společenských akcí). 
Na službách se podílí cca 40 členů. To zna-
mená, že jeden týden vás obsluhuje ředitel 
firmy, další třeba traktorista, starosta, nebo 
důchodce. Ač žijeme v roce 2016 tak ne 
všichni běžně obsluhujeme „chytré“ telefo-
ny, PC apod. Při uvědomění si všech sank-
cí, které na nás číhají, když řádně a správ-
ně neodešleme účtenku, řada těchto lidí 

řekne, že se na to raději vy….(kašle). A to 
nechci rozebírat, jak bude vypadat zvládání 
plesu, zábavy nebo snad hasičské soutěže 
za hostincem.

SDH  Dřevíkov – ve Dřevíkově se pravidel-
ně koná velice krásné kulturní léto, country 
zábavy, setkání harmonikářů apod. Systém 
je podobný jako v předcházejícím případě, 
tzn., práce se provádí bez nároku na hono-
rář a případný zisk se používá na činnost 
sboru. Jelikož do tržby 175 000 korun roč-
ně je možno požádat o výjimku z EET sly-
ším již nyní s předstihem, že se akcí bude 
raději dělat méně, aby se to nepřekročilo. 

Myslím si, že podobným způsobem bude 
uvažovat většina spolků a postupně zanik-
ne společenský život na malých obcích. 
Možná se najdou nějaké kličky jak to obe-
jít, ale je to nutné??? Vždyť spolky jsou pro 
malé obce doslova nepostradatelné.

Jaké tedy navrhuji řešení? Možná by v tom-
to případě stačilo pozvat předkladatele zá-
kona k nám a ukázat jaký je život na vesnici 
krásný, ale z důvodu nejrůznějších zákonů 
také občas nesmyslně komplikovaný. 

Tomáš Dubský
starosta obce Vysočina (Pardubický kraj)

Názor

Starosta Tomáš Dubský (zcela vpravo) při nedávném setkání krajských 
předsednictev SMS ČR Pardubického a Královéhradeckého kraje. 

Za hlavní nedostatky návrhu nového zá-
kona o odpadech považujeme:
1. Návrh na nepřiměřené několikaná-
sobné navýšení skládkových poplatků, 
což se promítne přímo do cen služeb 
občanům. 
2. Nesouhlasíme s nově zavedeným 
zdaněním skládkovacího poplatku přes 
DPH. 

3. Nesouhlasíme s návrhy na zákaz 
skládkování komunálních odpadů 
k roku 2024, když EU navrhuje omezení 
na 10% k roku 2030.
4. Nesouhlasíme s ekonomickým ome-
zováním samostatnosti obcí tím, aby vy-
brané skládkové poplatky od obcí byly 
přerozdělovány, či vyváděny mimo od-
padové hospodářství obcí. 
5. Odmítáme další růst administrativní 
zátěže obcí.
6. Návrh zákona ohrožuje dosavadní 
velmi dobré výsledky třídění ze strany 
obcí a občanů do barevných popelnic 
(kontejnerů). 
7. Zákon neobsahuje evropské recyk-
lační cíle, které bude muset ČR plnit již 
za 9 let. 
8. Nesouhlasíme se změnou dosavad-
ních systémů plateb poplatků za odpa-
dy v obcích.
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Češi v domácnostech více svítí 
a experimentují se světlem, doma mají 
instalováno přes 48 milionů svítidel
Češi začali v domácnostech více svítit 
a snaží se vytvořit lepší světelné podmínky: 
kupují si více svítidel a zkoušejí nové typy 
osvětlení. Doma mají lidé nainstalováno 
zhruba 48,4 milionu svítidel, což je o téměř 
6 milionů více než loni. Vyplývá to z podzim-
ního průzkumu společnosti EKOLAMP, kte-
rý proběhl mezi 1208 respondenty*.

Oproti loňsku počet svítidel v průměrné 
domácnosti vzrostl zhruba o jedno na jede-
náct. Nejvíce si lidé přidali světla v obýva-
cím pokoji, kuchyni a ložnici. „Z průzkumu 
vyplývá, že lidem již nestačí základní osvět-
lení, a kombinují proto více svítidel různých 
typů, aby měli lepší světelný komfort. Na-
příklad přibývá úsporných LED osvětlení 
v ložnicích a obývacích pokojích,“ vysvětlu-
je Zuzana Adamcová ze společnosti EKO-
LAMP, která se zabývá zpětným odběrem 
a recyklací vysloužilých světelných zdrojů 
a svítidel.  

Kromě svítidel roste i počet světelných 
zdrojů, lidově řečeno žárovek. V českých 
domácnostech jich je celkem 66,5 milio-
nu, což představuje oproti loňsku nárůst 
o 2,5 milionu kusů. „Podíl úsporných zdro-
jů (46 %) stabilně roste, oproti loňsku o 2 
procentní body. V segmentu úsporných 
zdrojů převládají kompaktní zářivky (31 %) 
a následují LED žárovky,“ dodává Zuzana 
Adamcová. Neúsporných zdrojů světla sice 
dlouhodobě ubývá, přesto zatím tvoří v do-
mácnostech většinu (54 %). Zejména jde 
o wolframové žárovky. 

33 % úsporných zářivek skončilo 
na skládce, nikoli ve sběrné nádobě

Domácnosti se kromě nákupů nových svě-
telných zdrojů také zbavují těch nefunkč-
ních: jen letos jich vyřadily 16,4 milionu 
kusů. Z toho 2,8 milionu představovaly 

kompaktní zářivky, které je kvůli malému 
obsahu toxické rtuti nutné nechat ekologic-
ky recyklovat. 

„Vyřazené úsporné zářivky je třeba odnést 
na sběrné místo. Bohužel, třetinu úsporek 
(33 %) lidé vyhodili do směsného odpadu 
místo do speciální sběrné nádoby. To zna-
mená, že zhruba 10 kilogramů toxické rtuti 
skončilo nekontrolovaně na skládkách. 
Recyklací je navíc možné využít více než 
95 % materiálu obsaženého ve světelných 
zdrojích a tím šetřit přírodní zdroje,“ dodává 
Zuzana Adamcová.

Nicméně i tak se daří Čechům dosahovat 
nadstandardní míry recyklace „úsporek“: 
„Již nyní plníme limity Evropské unie pro 
sběr světelných zdrojů, které Česká repub-
lika teprve chystá zavést,“ dodává Zuzana 
Adamcová. Tuzemské domácnosti a firmy 
v loňském roce sebraly a předaly k recyk-
laci 734 tun světelných zdrojů. 

Počet sběrných míst stále roste
V Česku je nyní k dispozici přes 4400 sběr-
ných míst. „Vysloužilé zářivky lze odevzdat 
ve sběrných dvorech, obchodech s elek-
trem či u prodejců světelných zdrojů. Malé 
sběrné nádoby jsou také rozmístěny velmi 
často v supermarketech či nákupních cen-
trech, na obecních a městských úřadech,“ 
shrnuje Zuzana Adamcová. Nejbližší sběr-
né místo je možné dohledat na www.eko-
lamp.cz. 

Spotřebitelé mohou nově zjistit nejbližší 
sběrné místo také pomocí aplikace „Kam 
s ní?“, kterou si mohou zdarma stáhnout 
do mobilního telefonu nebo tabletu. Kromě 
mapy sběrných míst aplikace navíc obsa-
huje popis jednotlivých druhů světelných 
zdrojů a kvíz na procvičení znalostí. Apli-
kace je dostupná pro zařízení s operačním 
systémem Android a iOS.

POZNÁMKA: Výzkum letos pro společnost 
EKOLAMP provedla výzkumná agentura 
Markent formou interview mezi 1208 re-
spondenty ve věku od 18 do 64 let z celé 
České republiky.

• V domácnostech vzrostl počet svítidel, tedy stropních či nástěnných svítidel, lustrů, 
lamp a podobně, v průměru o jedno na jedenáct. 

• Nejvíce si lidé přidali světla v obývacím pokoji, kuchyni a ložnici.
• Podíl úsporných světelných zdrojů (46 %) stabilně roste, oproti loňsku o dva 

procentní body. Převládají kompaktní zářivky (31 %) a následují LED žárovky (10 %).
• Místo v recyklačním zařízení končí 33 % vyřazených kompaktních úsporek 

na skládkách. 
• V Česku je nyní k dispozici více než 4400 sběrných míst.

Plzeňský kraj
V čele krajského předsednictva SMS ČR stojí starosta obce 
Němčovice Karel Ferschmann. Krajské shromáždění Plzeňské-
ho kraje proběhlo 18. 5. 2016 a 10. 10. 2016 v Plzni. Starostové 
byli informováni například o aktuálním dění v oblasti VPP nebo 
o možnostech řešení krizových situací a prevence vzniku eroze.

Středočeský kraj
Krajským předsedou SMS ČR je starosta obce Kamýk nad Vl-
tavou Petr Halada. Krajské shromáždění Středočeského kraje 
proběhlo 16. 5. 2016 v Praze a 10. 10. 2016 v Dolních Bře-
žanech. Během roku bylo krajskou organizací pořádáno několik 
tematických seminářů: například k dotačním titulům nebo inkluzi. 
Co do přírůstku nových členů a počtu akcí je Středočeský kraj 
u nás premiantem. 

Zlínský kraj
Krajským předsedou SMS ČR je Petr Žůrek. Krajské shromáž-
dění Zlínského kraje proběhlo 3. 5. 2016 ve Vizovicích a 11. 11. 
2016 v Uherském Brodě. Členem SMS ČR je ve Zlínském kraji 
takřka polovina všech obcí a měst. 

Ústecký kraj
Krajským předsedou SMS ČR je starosta obce Háj u Duchcova 
Karel Drašner. Krajské shromáždění Ústeckého kraje proběhlo 
1. 6. 2016 v Ústí nad Labem a 18. 10. 2016 v Kostomlatech pod 
Milešovkou. Na říjnovém shromáždění proběhla volba členů kraj-
ského předsednictva, které doplnili Petr Liška, Jana Müllerová, 
Miroslava Otoupalová a Valerie Marková.  V březnu proběhl v Lo-
vosicích také seminář ke komplexním pozemkovým úpravám. 

Olomoucký kraj
Krajským předsedou SMS ČR je staros-
ta obce Postřelmov Jaroslav Nimrichtr. 
V lednu krajská organizace uspořádala 
seminář na téma „Odpady v Olomouc-
kém kraji. Jak dál?“. Krajské shromáž-
dění Olomouckého kraje proběhlo 21. 
4. 2016 v Postřelmově a 19. 10. 2016 
ve Veselíčku. Téma odpadů je v Olo-
mouckém kraji palčivé a krajské předsed-
nictvo jej průběžně řeší.

Kraj Vysočina
Předsedou krajské organizace SMS ČR je starosta obce 
Vír Ladislav Stalmach. Krajské shromáždění Kraje Vysočina 
proběhlo 19. 5. 2016 v obci Bransouze a 9. 12. 2016 v Jih-
lavě. Na květnovém shromáždění proběhla volba členů kraj-
ského předsednictva, které doplnili Jan Sedláček, Dagmar 
Vaňková, Petr Bárta a Václav Venhauer. V březnu proběhl 
ve Vysokých Studnicích také seminář ke komplexním po-
zemkovým úpravám, v prosinci pak k veřejným zakázkám. 

Pardubický kraj
Krajským předsedou SMS ČR je starosta obce Dříteč Jozef Petrenec. Krajské shromáž-
dění Pardubického kraje proběhlo 12. 1. 2016 v Poříčí u Litomyšle, 2. 5. 2016 v Českých 
Heřmanicích a 19. 9. 2016 v Pardubicích. V květnu proběhla doplňující volba členů kraj-
ského předsednictva. Do funkce byli zvoleni Tomáš Dubský, Oldřich Koblížek, Petr Mareš 
a Pavel Eliáš. V červnu byl v kraji zorganizován výjezdní seminář k problematice rozvoje 
venkova a přeshraniční spolupráce. 
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SMS ČR nabízí svým členům pomoc 
s krizovou komunikací 

Naše 
členské 
benefity 

2017

Představitelé obcí, zejména staros-
tové, se poměrně často ocitají v si-
tuaci, kdy jsou označeni za viníka 
nějaké negativní události: nevypsali 
výběrové řízení, když údajně měli, způ-
sobili svou činností – anebo nečinností 
– škodu své obci nebo někomu jinému, 
někoho svým rozhodnutím ohrozili nebo 
poškodili. Přestože vina nemusí být 
na jejich straně, vyvolá podobná situace 
téměř vždy zájem médií. A tedy potřebu 
krizové komunikace.
Menší obce samozřejmě nemají aparát, 
který by starostovi s krizovou komuni-
kací pomohl. Sdružení místních samo-
správ ČR ve spolupráci s dalšími odbor-
níky proto svým členům nabízí pomoc 
při řešení těchto situací.

V čem tato pomoc spočívá? 
Starostové členských obcí díky ní získají 
aktivní komunikační podporu v krizo-
vé situaci. Tedy v takové situaci, kdy 
je starosta označen za viníka negativní 

události, k níž došlo v souvislosti s výko-
nem jeho funkce a o kterou se média ak-
tivně zajímají. V takovém případě dorazí 
přímo do starostova působiště odborný 
konzultant a pomůže mu zájem médií zvlád-
nout: vypracovat stanovisko, formulovat 
argumenty, připravit se na jejich prezentaci 
médiím. Tuto podporu agentura starostovi 
poskytuje po celou dobu, kdy se média 
o daný problém aktivně zajímají.

Odborné poradenství ale SMS ČR svým 
členům zajistí i pro případy, kdy starostové 
řeší problém, o němž média ještě nevědí, 
ale který by potenciálně v krizovou komu-
nikaci mohl přerůst (tzv. „issue manage-
ment“). V takové situaci mají členové SMS 
ČR nárok na konzultaci, co dělat, aby se 
– v ideálním případě – krizi předešlo, nebo 
aby byl na případnou krizi starosta dobře 
připraven. Konzultace může proběhnout 
buď telefonicky, nebo po předchozí do-
mluvě osobně v Praze a jejím výsledkem 
bude plán postupu v případě, že se média 

o událost začnou zajímat, a návrh 
hlavních sdělení a argumentů. 

Znakem této nové služby je smluvní ml-
čenlivost a diskrétnost, kterou SMS 
ČR ve všech případech garantuje. Sta-
rostům našich členských obcí tak po-
skytujeme další benefit. Službu je mož-
né využívat v případě řádně uhrazených 
členských příspěvků.

KONTAKT
 (OD 1. LEDNA 2017)

Lukáš Novák – 724 255 725, 
krize@smscr.cz 

Richard Štrégl – 602 203 236, 
krize@smscr.cz 

Služba je dostupná denně včetně 
víkendů od 8:00 do 18:00

!

Kontakty na SMS ČR: Adresa sídla SMS ČR je Zlín - Prštné, Nábřeží 599, 760 01, telefony: 577 688 103, 604 345 806, internet: www.smscr.cz, 
email: info@smscr.cz, Informační zpravodaj SMS ČR vydává Sdružení místních samospráv ČR se sídlem Zlín 760 01, Nábřeží 599, IČ: 75130165, www.
smscr.cz, info@smscr.cz, místo vydání Zlín, dat. vydání 23.12.2016, 6/2016, ev.č. MK ČR E 20029. Výkonný redaktor: Mgr. Tomáš Chmela; Grafické 
zpracování: Ing. Petr Machů|+420 776 160 680; Informační zpravodaj SMS ČR je výstupem projektu Společně pro udržitelný rozvoj venkova v roce 
2016. Dotace na tento projekt byla poskytnuta ze zdrojů Ministerstva pro místní rozvoj. Použité fotografie: Archiv SMS ČR, archivy obcí, Tomáš Chmela.

Jsem členem SMS ČR? krizová poradna

právní poradna

dotační poradna

zpravodajstvísemináře zdarma

slevy z akcí a produktů společný nákup energií

Mám uhrazený 
členský příspěvek?

Potřebuji poradit?

Chcete se vzdělávat?

Chcete ušetřit?

informace: info@smscr.cz


